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Konsolidační balíček daňově podpoří 

soukromé dárcovství 
 

 

Individuální i firemní dárci, kteří se rozhodnou podpořit veřejně prospěšné aktivity, včetně 

sociálních a zdravotních služeb, budou moci i za zdaňovací období 2023 využít možnost zvýšeného 

daňového odpočtu. Opatření na podporu soukromého dárcovství je obsaženo v aktuálně schváleném 

vládním konsolidačním balíčku. 

Za účasti desítek zástupců neziskového sektoru to zaznělo v refektáři Emauzského kláštera na 

konferenci „Motivováno důvěrou“, kterou společně pořádaly Unie zaměstnavatelských svazů a 

Asociace veřejně prospěšných organizací ČR sdružující více než stovku organizací převážně ze 

sociálních služeb a pacientského sektoru. Záštitu konferenci poskytla první dáma Eva Pavlová. 

Hlavním tématem diskuze byla vzájemná důvěra mezi dobročinnými organizacemi a jejich dárci i 

zástupci veřejné a mediální sféry. V jednotlivých diskuzních panelech vystoupili a diskuze se vedle 

samotných zástupců neziskového sektoru zúčastnili představitelé českých firemních nadací, 

individuální dárci, zástupci dárcovských portálů a vybraní novináři. Pozvání do politického panelu 

přijaly poslankyně Renáta Zajíčková a Nina Nováková. 

„Ministerstvo financí podpořilo soukromé dárcovství už v letech 2020–2022 v souvislosti s 

probíhající pandemií covidu a válkou na Ukrajině a nyní se toto opatření z jeho iniciativy o rok 

prodlužuje. Individuální dárci a firmy si budou moci také za rok 2023 snížit daňový základ až o 30 

procent, zatímco standardně je tato možnost ze zákona omezena u právnických osob na 10 a u 

fyzických osob na 15 procent. To je hodně dobrá zpráva jak pro soukromé dárce, tak pro veřejně 

prospěšné organizace,“ shrnuje opatření na podporu dárcovství prezident AVPO ČR Marek Šedivý 

a dodává: „Těší nás, že ministerstvo financí k tomuto kroku opakovaně přistoupilo. Jsme připravení 

vést konstruktivní debatu o takovém nastavení motivačních podmínek pro dárcovství, které bude 

trvalé.“ 

Podle Šedivého peníze od soukromých dárců pomáhají především aktivním a zodpovědným 

neziskovkám a současně bývají zárukou, že se neziskové organizace mohou rozvíjet a poskytovat 

potřebné služby s nadstandardní kvalitou. 

 „Dobře je to vidět na sociálních službách. Zatímco veřejné dotace by měly zajistit jejich 

poskytovatelům z řad neziskovek stabilitu a pokrývat náklady na jejich práci, kterou odvádějí na 

objednávku státu, právě soukromí donátoři je svými dary mohou podpořit v dodatečném rozvoji a 

inovacích,“ dodává Šedivý. 

Během konference potvrdil, že daňové opatření na podporu darování se promítlo do konkrétních 

příběhů.  

http://www.helpnet.cz/
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„Ve svých řadách máme řadu organizací, které si právě díky tomuto opatření udržely, nebo 

dokonce získaly nové dárce i v době, kdy zejména firmy bojovaly o přežití a své dobročinné aktivity 

omezovaly. Prodloužení "30 procent" nevnímáme jen jako daňový bonus, ale hlavně jako symbol a 

poděkování státu lidem, kteří nejsou lhostejní vůči svému okolí a přispívají na dobrou věc.“ 

Celkové množství darů v posledních letech rostlo; podle údajů z daňových přiznání fyzické osoby 

darovaly v roce 2022 celkem 3,89 miliardy korun a právnické osoby celkem 7,792 miliardy korun. 

Teprve letos to vypadá, že dochází v meziročním srovnání k mírnému poklesu. 

Možnost uplatnit si snížení daňového základu až do výše 30 % budou mít všichni soukromí dárci – 

právnické i fyzické osoby, mezi které se počítají i zaměstnanci. V případě, že v roce 2023 darovali 

na veřejně prospěšné činnosti finanční částku a mají na to potvrzení o daru, které jim automaticky 

nebo na vyžádání vystaví každá seriózně pracující nezisková organizace, stačí ho uplatnit 

v daňovém přiznání. 

V případě zaměstnanců jej stačí zanést do mzdové účtárny nejpozději do poloviny února a účetní 

vše zohlední při výpočtu daně. Potvrzení by mělo obsahovat jméno dárce, jeho trvalé bydliště a 

datum narození a také datum přijetí daru organizací a účel, na který dar byl nebo bude využit. 

Příležitostí k darování může být mimo jiné Světový den štědrosti a dobrých skutků známý pod 

anglickým názvem Giving Tuesday. Letos připadá na úterý 28. listopadu. 

O AVPO ČR 
Asociace veřejně prospěšných organizací ČR (AVPO ČR) sdružuje a vede organizace 

k profesionalitě, transparentnosti a podporuje jejich vícezdrojové financování. Pro soukromé dárce 

vytváří podmínky pro darování bez obav. Organizace, které mají zájem o členství v asociaci, o sobě 

musí poskytnout údaje přesahující rámec současných zákonných povinností. Účelem tohoto 

opatření je jasně deklarovat svoji transparentnost. Prověřeným veřejně prospěšným organizacím 

uděluje značku spolehlivosti, která prokazuje, že organizace funguje v souladu se svým posláním a 

dobře hospodaří se svěřenými prostředky.  

V současné době AVPO ČR usiluje o změny v zákoně o veřejných sbírkách, které by omezily 

administrativu spojenou s jejich pořádáním, a o trvalé prosazení motivačních podmínek pro 

soukromé dárcovství. Asociace má více než 110 členů, více informací 

na www.avpo.cz a www.znackaspolehlivosti.cz. 

 

 
 
                                                                    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

http://www.avpo.cz/
http://www.znackaspolehlivosti.cz/
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Ombudsman nesouhlasí s plánovanými 

změnami ve školství – zhorší kvalitu výuky a 

zasáhnou především samotné žáky 
 

 

Připravované snížení maximálního počtu hodin výuky financovaných ze státního rozpočtu (PHmax) 

i změna platového stupně pro asistenty pedagogů a další pedagogické pracovníky poskytující 

podporu dětem se speciálními vzdělávacími potřebami podle ombudsmana českému školství 

neprospějí. Pocítí je nejen rozpočty škol, ale především žáci a studenti, kteří se například dočkají 

menšího počtu dělených hodin a mohou přijít o individualizovanou výuku především ve volitelných 

a praktických předmětech. 

Ministerstvo školství jako předkladatel obou změn předpisů podle ombudsmana své záměry 

dostatečně nezdůvodnilo. U návrhu na snížení PHmax není zřejmé, z jakých dat vychází. Změnu 

platového stupně části pedagogických pracovníků zase opírá o analýzu, která není veřejně 

dostupná. „Není to poprvé, co předkladatele v oblasti společného vzdělávání upozorňuji, že pokud 

pracuje s daty a činí na jejich základě důležitá legislativní opatření, měl by uvedená data 

zpřístupnit, aby se s nimi mohla seznámit odborná veřejnost,“ vytkl ombudsman Stanislav Křeček 

v připomínkách. 

Chystané změny podle něj dopadnou především na školáky. Řada veřejných škol se snaží rozvíjet 

potenciál žáků například rozšiřováním nabídky povinně volitelných předmětů. Častěji také 

využívají personálně i odborně náročnější inovativní metody výuky. O tyto možnosti by školy kvůli 

snížení maximálního počtu hodin výuky financovaných ze státního rozpočtu (PHmax) do značné 

míry přišly. Na středních odborných školách je navíc podle ombudsmana dělené praktické 

vyučování naprosto nezbytné nejen z pohledu kvality výuky, ale i kvůli bezpečnosti žáků nebo 

kapacitám společností, kam žáci chodí na praxi. 

Veřejný ochránce práv zároveň upozornil, že změna platového stupně se dotkne převážně 

pedagogických pracovníků, kteří poskytují podporu nejzranitelnějším školákům, jako jsou děti 

s postižením, s odlišným mateřským jazykem nebo ty ze sociálně znevýhodněného prostředí a 

etnických menšin. Ve výsledku tak dojde k dalšímu znevýhodnění těchto dětí. 

http://www.ochrance.cz/
https://www.odok.cz/portal/veklep/material/pripominky/KORNCWXN7NPA/
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„Místo toho, aby předkladatel asistenty, speciální pedagogy nebo psychology pracující ve školství 

se znevýhodněnými dětmi podpořil, rozhodl se jim dát najevo, že je jejich práce méněcenná,“ míní 

ombudsman. Změna podle něj může vést mimo jiné k propouštění nebo odchodům zkušených 

pedagogických pracovníků, protože je školy nedokáží adekvátně zaplatit. To bude mít negativní 

dopady na společné vzdělávání všech dětí a naplňování závazků, které ČR plynou Úmluvy OSN o 

právech lidí se zdravotním postižením. 

 Připomínky veřejného ochránce práv k návrhu na snížení PHmax 

 Připomínky veřejného ochránce práv k návrhu na změnu platového stupně části 

pedagogických pracovníků 

 
  

 

                                                      

                                                    Může se hodit… 
 

 

 

www.helpnet.cz 

 

 

 

Když chybí železo, srdce trpí. V Česku by 

minerál mohlo dostat přes 100 000 pacientů se 

srdečním selháním 
 

 

Více než sto tisícům Čechů, kteří se léčí se srdečním selháním, by pomohlo doplnění zásobního 

železa. Nedostatkem tohoto minerálu totiž dle kardiologů trpí až polovina lidí, kteří se u nich se 

srdcem léčí. Když lékaři železo doplní, zvýší se kvalita života pacientů a ti nemusí tak často do 

nemocnice – to dokazují i nejnovější odborné studie. Kardiologové apelují na samotné pacienty, 

aby si nechali udělat vyšetření krve, které ukáže, jak na tom se zásobami jsou.  

Typickým projevem nedostatku železa je velká únava, nevýkonnost, dušnost, celková slabost či 

bušení srdce. Specialisté na srdce to připomínají v rámci Dne nedostatku železa, který připadá na 

26. listopadu. 

„Zásobní železo si lidé potravinovými doplňky nebo zvýšeným přísunem hořké čokolády či steaků 

nedoplní. Zkrátka se nevstřebá. Přitom jeho nedostatek nacházíme téměř u 70 % těch, které k nám 

přiveze sanitka pro akutní srdeční selhání. Zásobní železo lze velmi efektivně doplnit nitrožilně, a to 

buď přímo v nemocnici nebo v kardiologických ambulancích. Lidem se srdečním selháním pak 

zásadně stoupne kvalita života, mají více energie,  méně se zadýchávají, zkrátka se jim žije 

lépe,“ říká prof. MUDr. Jan Krejčí, Ph.D., předseda České asociace srdečního selhání České 

kardiologické společnosti. 

https://www.odok.cz/portal/veklep/material/pripominky/KORNCX5LAAG3/
https://odok.cz/portal/veklep/material/pripominky/KORNCWXN7NPA/
https://odok.cz/portal/veklep/material/pripominky/KORNCWXN7NPA/
http://www.helpnet.cz/
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Každému člověku kolují v organismu 3 až 4 gramy železa, z toho 2,5 gramu je v krevním barvivu – 

hemoglobinu, který zajišťuje transport kyslíku v těle.  

„Další, přibližně jeden gram je železo zásobní a to je uloženo v  buňkách jater a svalů. Toto železo 

je zapotřebí pro fungování mitochondrií – součástí buněk, které v těle slouží k tvorbě 

energie. Nedostatek zásobního železa umí potrápit zdravého jedince, natožpak pacienta 

s oslabeným srdcem. Pro něj je deficit železa velmi nebezpečný – srdeční sval nemá dostatek 

energie správně fungovat a při jakémkoliv zatížení se jeho selhávání zrychluje,“ vysvětluje 

kardiolog. 

Upozorňuje na to, že deficit minerálu nemusí souviset s tzv. anemií neboli chudokrevností. „I ti, co 

mají normální krevní obraz a hodnoty hemoglobinu, mohou trpět deficitem železa,“ doplňuje prof. 

Krejčí.  

Připomíná také, že pokud nemá kardiolog v ambulanci možnost zavést svému pacientovi 

„kapačku“, může se obrátit na nejbliží kardiocentrum, kde by mu měli pomoci.  

„Vysoce koncentrované nitrožilní železo nabízíme také u nás, a to nejen pro naše pacienty. Pokud 

ambulantní specialisté nemají pro tuto léčbu prostor, mohou se na nás obrátit a my aplikaci jejich 

pacientovi zabezpečíme. Celá procedura trvá přibližně 20 minut a je bezpečná,“ dodává prof. 

Krejčí, který je přednostou I. interní kardioangiologické kliniky Fakultní nemocnice u sv. Anny a 

Lékařské fakulty Masarykovy univerzity v Brně. 

Srdečním selháním v Česku může podle posledních dat trpět až 370 000 lidí. Pokud se naplní 

pesimistický scénář českých kardiologů, v roce 2040 bude žít v tuzemsku až 900 000 osob se 

selháním srdce. U lidí starších 65 let je tato diagnóza už nyní nejčastější příčinou hospitalizace a 

právě u nich kardiologové nalézají deficit zásobního železa vůbec nejčastěji.  

Doplnění zásob vysoce koncentrovaným železem hradí pacientům se srdečním selháním při splnění 

určitých podmínek všechny zdravotní pojišťovny. 

 

  

 

 

 

 
www.helpnet.cz 

 

 

 

 Hlavní město pomáhá lidem se zdravotním 

znevýhodněním a pečujícím osobám 
 

 

 

Podpora lidí, kteří žijí se zdravotním znevýhodněním nebo dlouhodobě pečují o někoho, kdo 

potřebuje jejich pomoc. To je hlavním posláním nadačního příspěvku, o který mohou obyvatelé 

hlavního města žádat prostřednictvím Sociálního nadačního fondu hlavního města Prahy. 

Cílem tohoto finančního příspěvku je podpořit Pražany se zdravotním znevýhodněním, kteří 

potřebují podporu nebo péči další osoby, aby mohli žít v domácím prostředí a měli zajištěnou 

kvalitní péči. Naší snahou je, abychom i touto cestou předcházeli nutnosti ústavní péče. Zároveň je 

http://www.helpnet.cz/


 

zpravodaj ARPZPD v ČR, z.s.listopad 2023 

strana 6 

 

tento program unikátní v tom, že podává pomocnou ruku i pečujícím osobám, které dlouhodobě 

pomáhají s domácí péčí. Jejich role je často opomíjená, ale opravdu nenahraditelná. Každý pečující 

si zaslouží náš respekt i pomoc ve zvládání tohoto nelehkého úkolu,“ říká náměstkyně primátora pro 

oblast sociálních věcí, bydlení a zdravotnictví Alexandra Udženija. 

Příspěvek je možné čerpat v rámci Programu podpory nezávislého života lidí se zdravotním 

znevýhodněním, který pomáhá těmto lidem k lepšímu uplatnění a zvýšení šancí na jejich úspěšné 

začlenění do společnosti, a to prostřednictvím zajištění podmínek a podpory pro jejich profesní i 

osobní rozvoj. 

„V Praze je mnoho lidí, kteří kvůli svému zdravotnímu znevýhodnění nemohou žít důstojný život. 

Říká se, že společnost je tak vyspělá, jak se dokáže postarat o ty nejzranitelnější – těmi jsou nejen 

lidé, kteří mají postižení, ale také lidé, kteří se během života setkali nebo žijí s duševním 

onemocněním nebo se věnují péči o své blízké. V celé České republice je téměř 300 tisíc 

neformálních pečujících, kteří ve společnosti vykonávají až 90 procent veškeré dlouhodobé sociální 

a zdravotní péče. Ne vždy pomoc od státu přichází v čas, kdy je nejvíce potřeba. Jsem ráda, že díky 

podpoře ve výši 5 milionů korun, kterou Zastupitelstvo hlavního města Prahy schválilo pro 

Program nezávislého života lidí se zdravotním znevýhodněním, můžeme jednotlivcům i rodinám 

pomoci uhradit osobní asistenci, služby domácího hospice, nezbytný léčebný režim či zdravotní 

pomůcky, které nehradí zdravotní pojišťovna. Příspěvek také pomůže ve vzdělání, k lepšímu 

pracovnímu uplatnění i rozvoji a také odlehčení v péči, či možnosti regenerace pro pečující. Od 

ledna jsme podpořili již více než 140 žádostí v celkové výši více než 3 miliony korun,“ uvádí 

ředitelka Nadačního sociálního fondu hl. m. Prahy Barbora Komberec Novosadová. 

Program podpory nezávislého života lidí se zdravotním znevýhodněním se dále člení na 

podprogramy: 

 S někým to zvládnu lépe (příspěvky na osobní asistenci či podpůrné služby jiných 

odborníků). 

 Překonám bariéry (příspěvky na léčebné výlohy, část nákladů na zajištění zvláštní pomůcky 

a další náklady spojené např. s osobní asistencí či speciální dopravou). 

 Můžu se lépe uplatnit (příspěvky na vzdělávání a vybavení nezbytné pro přípravu na 

povolání či jeho výkon). 

 Chci dobře pečovat (příspěvky pro pečující osoby určené na psychoterapeutické služby, 

právní služby související s poskytováním péče, úhradu vzdělávání pro lepší zvládání domácí péče či 

krátkodobou regeneraci pečující osoby). 

O příspěvek mohou žádat osoby se zdravotním znevýhodněním nebo osoby o ně pečující. K získání 

finančního příspěvku je nezbytné doložit příslušné dokumenty. Další podmínkou je trvalé či 

faktické bydliště v Praze minimálně 1 rok. 

Seznam všech potřebných dokumentů k jednotlivým příspěvkům v Programu podpory nezávislého 

života lidí se zdravotním znevýhodněním, jejich výši a informace k dalším podmínkám žádosti 

najdete na webu Sociálního nadačního fondu hlavního města Prahy. 

Sociální nadační fond hlavního města Prahy založilo hlavní město Praha v polovině roku 2022 jako 

jedinečný nástroj na podporu obyvatel Prahy. Jeho úkolem je poskytovat finanční a věcnou pomoc 

Pražanům, kteří se z různých důvodů ocitli v tíživé sociální situaci, avšak nemohou využít jiné 

zdroje, ať už státní nebo obecní pomoci. 

V současné době fungují již celkem čtyři programy podpory a jsou koncipovány tak, aby doplnily 

bílá místa na mozaice pomoci. 

Konkrétně se jedná o: 

https://www.socialninadacnifond.praha.eu/program/nezavisly-zivot-lidi-se-zdravotnim-znevyhodnenim
https://www.socialninadacnifond.praha.eu/program/nezavisly-zivot-lidi-se-zdravotnim-znevyhodnenim
https://www.socialninadacnifond.praha.eu/
https://www.socialninadacnifond.praha.eu/vznik-nadacniho-fondu
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 Program podpory pěstounské péče 

 Program podpory bydlení 

 Podpora při řešení tíživé situace 

 Podpora nezávislého života lidí se zdravotním znevýhodněním. 

Zdroj: Portál hl.m. Prahy 
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Bez pomoci dárců by většina rodin na 

neurorehabilitaci dětí neměla. Pojišťovny 

nákladné terapie téměř nehradí 
 

 

 

Vánoce patří k nejštědřejším obdobím roku. Mezi nejvýznamnější dárcovské platformy patří 

Donio.cz, kterou založil v roce 2019 David Procházka. Většina sbírek cílí na nemocné děti, jichž je 

bohužel stále více. O spolupráci s poskytovateli specifických neurorehabilitačních služeb, o něž je 

největší zájem, hovoří fundraiserka Donia Nicole Luková.  

Vybrané prostředky na Donio dobročinné sbírky a projekty nedávno překonaly úctyhodnou výši 

jedné miliardy korun. Do roku 2024 Donio cílí na 1,3 miliardy celkových příspěvků a zvažuje vstup 

na Ukrajinu. Nejznámější sbírky byly na plicní ventilátory v koronavirové pandemii, na pomoc 

Ukrajině či nedávná stomilionová sbírka na genovou terapii pro Martínka.  

Zdraví dětí patří k nejčastějším a nejvíce emocí vzbuzujícím sbírkám. „Z našich dat víme, že 70 % 

příspěvků putuje právě do kategorie zdraví, kam spadají mimo jiné i děti se zdravotním 

handicapem. Obecně jsou v této kategorii děti se zdravotními problémy nejpočetnější skupinou, 

zároveň sekce zdraví výrazně převyšuje další kategorie, jako jsou zvířata, komunita, škody na 

majetku, které máme v rámci platformy Donio,“ říká Nicole Luková.   

Vlnu obrovské solidarity vyvolala nedávná sbírka na Martínka. Díky velké mediální publicitě a 

sdílení na sociálních sítích několika známými osobnostmi se podařilo za velmi rychlou dobu 

shromáždit více než 150 milionů, což znamenalo také obrovský nápor na systémy webové stránky 

Donio. Jak jste to zvládli ustát?  

„Sbírku jsem zakládala s tatínkem Martínka zhruba v polovině srpna, spuštěna byla až koncem 

srpna s neuvěřitelnou a doposud nejvyšší cílovou částkou 100 milionů. Zpočátku byla vidina 

dosažení cílové částky trošku sci-fi, tudíž jsme sbírku nastavili jako dlouhodobou a ani tak nikdo z 

nás nečekal, že se částka vybere. ‚Boom‘ přišel díky sdílení Nikol Leitgeb na sociálních sítích a 

během čtyř dnů se podařilo vybrat přes 150 milionů. To byla ale zároveň velká zkouška pro náš IT 

systém. Nával na servery byl obrovský, pro představu – za jeden víkend jsme měli návštěvnost jako 

za jeden měsíc. Museli jsme optimalizovat platformu, abychom byli schopni odbavit více než 

https://www.socialninadacnifond.praha.eu/program/podpora-pestounske-pece
https://www.socialninadacnifond.praha.eu/program/podpory-bydleni
https://www.socialninadacnifond.praha.eu/program/podpora-reseni-tizive-zivotni-situace
https://www.socialninadacnifond.praha.eu/program/nezavisly-zivot-lidi-se-zdravotnim-znevyhodnenim
http://www.helpnet.cz/
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milionovou návštěvnost. Ostatním zakladatelům jsme prodlužovali sbírky a snažili se kompenzovat 

vzniklou propast kvůli padajícím webovkám.“  

Nejčastějším tématem sbírek je zdraví dětí, přičemž právě neurorehabilitace patří ke klíčovým 

zdravotnickým službám, které jsou z darů hrazeny. Zdravotní pojišťovny bohužel na 

neurorehabilitace většinou nepřispívají, protože jsou velmi nákladné a musejí se absolvovat 

dlouhodobě. Jak vnímáte tento zdravotnický obor a můžete zhodnotit dostupnost i kvalitu těchto 

služeb napříč republikou?   

„Úhrada neurorehabilitací je jedním z nejčastějších účelů dobročinných sbírek v sekci Zdraví, 

jelikož náklady na neurorehabilitace jsou velmi finančně náročné a spolu s ostatními léčebnými 

výdaji je pro rodiny jejich dlouhodobá úhrada obtížná. Dostupnost neurorehabilitačních zařízení je 

dle informací od zakladatelů sbírek spíše nedostatečná, častokrát jsou lidé nuceni vyjíždět za 

hranice vzhledem ke kapacitám v ČR. Kvalitu těchto služeb v ČR však klienti hodnotí velmi 

kladně.“  

Proměňují se nějak trendy v dárcovství? 

„Dárce vždy ovlivní naléhavost situace, Češi reagují na sbírky po živelní katastrofě či tragické 

události. Zaznamenali jsme tedy nárůst příspěvků, když jsme spustili sbírku na pomoc obcím a 

obyvatelům, které zasáhl požár v NP České Švýcarsko, či v rámci pomoci Ukrajině. Nicméně Češi 

jsou obecně velice solidární, spojí síly a neváhají pomoci konkrétním příběhům – to jsme mohli 

vidět u obrovské vlny solidarity při sbírce pro Martínka.“ 

Jedním z poskytovatelů neurorehabilitační péče, který má založený dárcovský profil na platformě 

Donio, je síť center SAREMA. Mají šanci i další pacienti na zapojení do sbírek?   

„Rehabilitační centrum SAREMA už na naší platformě Donio založilo 39 sbírek a dohromady se 

podařilo vybrat přes 1 800 000 Kč, což je skvělá částka. S Centrem SAREMA spolupracujeme 

dlouhodobě, zejména tedy s pobočkou v Liberci, a jsme rádi, že společně můžeme pomáhat co 

nejvíce příběhům. Tím, že SAREMA otevřela novou pobočku v Praze, vzniká i nový prostor pro 

další pacienty, protože kapacita neurorehabilitačních zařízení v ČR rozhodně není dostačující. 

Věříme, že právě proto novou pobočku SAREMA v Praze klienti se zdravotním handicapem velmi 

ocení a my budeme vděční za štědrou podporu v tomto předvánočním čase od všech dárců s velkým 

srdcem,“ dodává na závěr Nicole Luková. 
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